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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Lázár János, építési és közlekedési miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen lépéseket tettek az illetékesek a Tolna 
vármegyei Hiemer-Jeszenszky kastély megmentéséért?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

2021.  májusában  levélben,  2022.  júniusában  pedig  írásbeli  kérdésben  fordultam  Nagy  István
miniszter  úrhoz  a  Tolna  vármegyei  Kölesden,  Felsőhídvég-pusztán  található  Hiemer-Jeszenszky
kastély  ügyével,  annak  megmentésével  kapcsolatban.  Jeleztem  a  miniszternek,  hogy  a
műemlékvédelem alatt  álló  épület  olyan  rossz  állapotba  került,  hogy  felmerül  az  épület  teljes
pusztulásának veszélye is.

Az 1760-as években, barokk stílusban épült kastély és a kápolna rohamosan romló állapota miatt
korábban  több  bejelentés  is  érkezett  az  illetékes  hatóságokhoz,  akik  az  ügyben  felkeresték  a
tulajdonosi  jogokat  gyakorló  Nemzeti  Földalapkezelő  Szervezetet  (NFA),  akik  az  eljárás  során
megküldött idézés ellenére sem jelentek meg a helyszíni szemlén.

Ezen felül arról is tájékoztattak, hogy civilek hiába próbálták felvenni a kapcsolatot a tulajdonosi
jogokat  gyakorló  Nemzeti  Földalapkezelővel,  és  az  épületek  megmentéséhez  segítségüket
felajánlani, a szervezet válaszra sem méltatta őket.

Személyes látogatásom alkalmával én magam is meggyőződhettem arról, hogy ezeket az egykor
szebb  napokat  látott  műemlék  épületeket  jelenleg  a  teljes  pusztulás  fenyegeti,  a  kastély
megmentéséért tenni kívánó civilek aggodalma tehát megalapozott. Mivel a födém több helyen is
beszakadt, ezért a folyamatos beázások tovább rontják a kastély állapotát.

A kastély falait egykor barokkos zsánerképek borították, amelyek a későbbi átfestések alatt még ma
is megtalálhatók, ám a folyamatos beázások ezek visszafordíthatatlan mértékű megrongálódásához
vezetnek.

Az ügyben hiába fordultam a kormányhoz, és hiába beszéltem erről a kérdésről parlamenti üléseken



is,  láthatóan senki  nem tett  semmit  az  állami  tulajdonban lévő műemlék épületek  megmentése
érdekében.  E  tárgyban  feljelentést  (2021.  májusában)  tettem,  de  a  rendőrség  (bő  egy  évvel  a
feljelentés  megtétele  után)  visszautasította  az  eljárás  megindítását,  a  nyomozást  lezárták,  arra
hivatkozva,  hogy  a  jelenlegi  jogszabályi  környezetben  csak  „általános”  van  meghatározva  a
„tulajdonos  kötelezettsége”,  így  nem  állapítható  meg  a  hanyag  kezelés,  nem  állapítható  meg
bűncselekmény  akkor  sem,  ha  az  állami  tulajdonos  ilyen  mértélben  elhanyagolta,  tehát
gyakorlatilag pusztulásra ítélte a műemléket.

Az alábbi kérdésekkel fordulok Önhöz:

• Milyen konkrét lépéseket tettek az illetékes hatóságok 2021-óta  a Tolna vármegyében 
található Hiemer-Jeszenszky kastély megmentése érdekében?

• Ki (mely hatóság) volt a felelős, hogy lépéseket tegyen a fenti műemlék épületek további 
állapotromlásának megállításáért, a helyreállítás megvalósítása érdekében?

• Miniszter Úr szerint a jelenlegi jogszabályok korrekciója szükséges-e, figyelembe véve a 
fenti, felháborító esetet? Amennyiben igen, a törvénymódosítások mikor kerülnek az 
Országgyűlés elé?

Válaszát előre is köszönöm!

Üdvözlettel,

Dr. Keresztes László Lóránt
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